



الجمهورية العربية السورية

Syrian Arab Republic

**Statement Delivered by
Ambassador Milad Atieh
Permanent Representative of the Syrian Arab Republic
To the Organisation for the Prohibition of Chemical
Weapons**

Agenda Item 6: General Debate

105th Session of the Executive Council

05 March 2024

Please Check Against Delivery

In my statement, I will try to depart from the traditional stylings that we are accustomed to hearing in these meetings. The motivation of all States that have joined this Convention has been to eliminate an entire category of weapons of mass destruction, and all States Parties have long called on the Organization, as the implementing body of the Convention, for the faithful, impartial and non-discriminatory implementation of what the Convention stipulates.

The Syrian experience, and later the Russian one, and before them Jose Boustani's, has become conclusive evidence of how some Western countries have worked to politicize the work of this Organization and divert it from the goals for which it was established. There is so much evidence that there is not enough time to list it in this forum.

I will speak from our experience with the Organization. On the Executive Council's agenda is a separate item dedicated to the Syrian chemical file. The question is for all States Parties, the Technical Secretariat, and for H.E. The Director General, why is the Syrian side not given sufficient time to explain its point of view regarding the issues related to this file? Why are some trying to silence Syria and prevent it from explaining its position?

The answer for us is crystal clear. There are countries that are used to dictating and imposing only, and refuse to hear any opinion that contradicts their goals and does not serve their political agendas, even if that is translated through direct aggression against the sovereignty of other countries, in a manner that violates international law, the Charter of the United Nations and the provisions of the Chemical Weapons Convention.

I have conveyed what happened with my delegation during the “Classified Briefing Session” which took place on February 29th to the attention of the Director-General of the Organization, who from his side, confirmed that the Technical Secretariat deals with all State Parties on an equal footing and without discrimination. We hope that this will be faithfully implemented on the ground, in accordance with Paragraph 46 of Article Eight of the Convention.

The United States of America and some Western countries have turned the Organization for the Prohibition of Chemical Weapons into an arena for settling their aggressive, colonialist and geopolitical scores with some State Parties. The independence of this Organization is at stake, and we say very clearly that it has become clear that the OPCW is no longer qualified to achieve its purpose in light of this reality, and it has become difficult to restore its credibility and carry out the tasks assigned to it.

The Organization is currently facing a credibility crisis, as a result of political interference by Western countries, disagreements, polarization, and the divisions within it. The best example of this is the politicized resolution that was adopted by voting at the 28th Session of the Conference of States Parties. This was a very controversial decision that did not reflect the will of the majority of States Parties to the Chemical Weapons Convention, but rather the will of only 69 States out of 193. This decision, which contradicts with the Organization's mandate, and was built on fabrications, lies, deception, misinformation, and false and baseless accusations, represents another dangerous step towards this Organization losing its credibility. This voting result indicates that more than Two-Thirds of the States who are party to the Convention reject this destructive Western approach and behavior. What is happening in the OPCW reminds us of what happened three decades ago in Iraq, and other places in the world, and there is much evidence to this. Further evidence of this is how, in a recent step, some Western countries worked to exclude the Russian Federation from membership in the Executive Council, in a manner that violates what the Convention stipulates in sub-paragraph (C) 23 of Article Eight.

In light of what is taking place in Palestine of genocide and crimes against humanity, we affirm our support for the request of the State of Palestine to investigate incidents of the use of chemical weapons in Gaza against the

Palestinian people who are suffering under Israeli occupation. We call on the Technical Secretariat not to deal with double standards, especially since the Technical Secretariat has asked the Palestinian side to provide evidence, and has stated that the security situation does not allow for the investigation requested by the State of Palestine. On the other hand, did the investigation teams of the Technical Secretariat ever visit the sites of the alleged incidents in Syria? The answer is no. For your information only, in all the reports issued by the Organization regarding alleged incidents in Syria, the Organization's teams did not visit the sites of those incidents at all. We recall this information so that it may go down in history, for the sake of all of us.

Thank you, and I kindly request that this statement be considered an official document of the 105th Session of the Executive Council, and published on the General OPCW Website and Catalyst.



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

بيان

السفير ميلاد عطية

منظمة حظر الأسلحة الكيميائية المندوب الدائم لدى

رئيس وفد الجمهورية العربية السورية

أمام الدورة المائة وخمسة للمجلس التنفيذي

البند السادس: المناقشة العامة

5- 8 آذار 2024

الرجاء المراجعة أثناء الإلقاء

سأحاول في بياني أن أخرج عن الصيغ التقليدية التي اعتدنا على سماعها في هذه الاجتماعات. كان الدافع لدى جميع الدول التي انضمت إلى هذه الاتفاقية هو القضاء على فئة كاملة من أسلحة الدمار الشامل، ولطالما دعت جميع الدول الأطراف المنظمة، بوصفها الهيئة المنفذة للاتفاقية، إلى التنفيذ الأمين والنزيه وغير التمييزي لما تنص عليه الاتفاقية .

لقد باتت التجربة السورية ولاحقاً الروسية، وقبلهما خوسيه بستاني، دليلاً قاطعاً كيف عملت بعض الدول الغربية على تسييس عمل هذه المنظمة وحرفها عن الأهداف التي أنشأت من أجلها. وهناك الكثير من الأدلة لا يتسع الوقت لسردها في هذا المحفل .

سأتحدث من واقع تجربتنا مع المنظمة. على جدول اعمال المجلس التنفيذي بند مستقل مُخصص للملف الكيميائي السوري. السؤال برسم جميع الدول الأطراف والأمانة الفنية والسيد المدير العام، لماذا لا يتم منح الجانب السوري الوقت الكافي لشرح وجهة نظره فيما يتعلق بالمسائل الخاصة بهذا الملف؟ ولماذا تحاولون إسكات سورية ومنعها من شرح موقفها؟

الجواب بالنسبة لنا واضح وبشكل جلي، هناك دول اعتادت أن تملي وأن تفرض فقط، وترفض سماع أي رأي يخالف توجهاتها وما لا يخدم أجنداتها السياسية، حتى لو تطلب الأمر ترجمة ذلك عبر العدوان المباشر على سيادة الدول الأخرى، وبشكل يخالف القانون الدولي وميثاق الأمم المتحدة ويخالف نصوص هذه الاتفاقية.

لقد نقلت ما حصل مع وفدي خلال جلسة الإحاطة السرية يوم /29/ شباط إلى عناية المدير العام للمنظمة، حيث أكد من جانبه بأن الأمانة الفنية تتعامل مع جميع الدول الأطراف على قدم المساواة ومن دون تمييز، نتمنى أن يتم تنفيذ ذلك بأمانة على أرض الواقع تنفيذاً للفقرة /46/ من المادة الثامنة من الاتفاقية.

لقد حولت الولايات المتحدة الأمريكية وبعض الدول الغربية منظمة حظر الأسلحة الكيميائية إلى ساحة لتصفية حساباتها الجيوسياسية العدوانية الاستعمارية مع بعض الدول الأطراف، حيث أضحت استقلالية هذه المنظمة على المحك، ونقول بكل وضوح، لقد بات جلياً، أن المنظمة لم تعد مؤهلة لتحقيق الغرض منها في ظل هذا الواقع، وبات من الصعب استعادة مصداقيتها وقيامها بإنجاز المهام المنوطة بها.

وتواجه المنظمة حالياً أزمة مصداقية، نتيجة التدخل السياسي من قبل الدول الغربية، والخلافات وحالة الاستقطاب والانقسامات داخلها، وخير مثال على ذلك، القرار المُسيس الذي تم اعتماده من خلال التصويت في الدورة الـ /28/ لمؤتمر الدول الأطراف. هذا القرار المُثير للجدل للغاية، الذي لا يعكس إرادة الدول الأطراف في اتفاقية الأسلحة الكيميائية، بل يعكس إرادة /69/ دولة فقط من أصل /193/ دولة. إن هذا القرار، الذي يتعارض مع ولاية المنظمة، والذي بُني على فبركات وأكاذيب وخداع وتضليل واتهامات باطلة لا أساس لها، يمثل خطوة خطيرة أخرى نحو فقدان هذه المنظمة لمصداقيتها، ويعمل على تحقيق أغراض تتعارض مع أهداف المنظمة. وتشير نتيجة التصويت هذه إلى أن أكثر من ثلثي الدول الأطراف في الاتفاقية ترفض هذا النهج والسلوك الغربي الهدام. وما يجري في منظمة حظر الأسلحة الكيميائية يذكرنا بما حصل قبل ثلاثة عقود في العراق وغيرها من الأماكن الأخرى في العالم والشواهد كثيرة. ودليل إضافي آخروفي خطوة حديثة عملت بعض الدول الغربية على إبعاد الاتحاد الروسي عن

عضوية المجلس التنفيذي، بشكل يخالف ما تنص عليه الاتفاقية في الفقرة الفرعية (ج) من البند /23/ من المادة الثامنة.

وأمام ما يحصل في فلسطين من جرائم إبادة جماعية وجرائم ضد الإنسانية نؤكد دعمنا لطلب دولة فلسطين في التحقيق بحوادث استخدام للأسلحة الكيميائية في غزة ضد الشعب الفلسطيني الذي يرزخ تحت الاحتلال الإسرائيلي. ونطالب الأمانة الفنية بعدم التعامل بازدواجية المعايير، خاصة وأن الأمانة الفنية طلبت من الجانب الفلسطيني تقديم أدلة. وقالت بأن الوضع الأمني لا يسمح بالتحقيق بما طلبته دولة فلسطين. بالمقابل، هل قامت فرق التحقيق التابعة للأمانة الفنية بزيارة مواقع الحوادث المزعومة في سورية؟ الجواب لا. وللمعلومات فقط، كل التقارير التي صدرت عن المنظمة في حوادث مزعومة في سورية لم تقم فرق المنظمة بزيارة مواقع تلك الحوادث على الإطلاق. هذه المعلومات نقولها للتاريخ ولكم والأيام بيننا.

أشكركم، وأرجو اعتبار هذا البيان وثيقة رسمية من وثائق الدورة الخامسة بعد المائة للمجلس التنفيذي، ونشره على الموقعين العام وكاتاليست لمنظمة حظر الأسلحة الكيميائية.